



الاتحاد البرلماني الدولي  
من أجل الديمقراطية، من أجل الديمقراطية.

## المؤتمر العالمي الثامن للبرلمانيين الشباب للاتحاد البرلماني الدولي

### النواب الشباب من أجل العمل المناخي

15 و16 حزيران/يونيو 2022، شرم الشيخ (مصر)

#### مذكرة مفاهيمية

إنّ المؤتمر العالمي للبرلمانيين الشباب، الذي يعقده الاتحاد البرلماني الدولي كل سنة، محفل فريد للنواب الشباب من أجل الاجتماع والتبادل والتعلم وتحديد الاستراتيجيات المشتركة والمبتكرة لتعزيز تمكين الشباب. وتركز دورات المؤتمر العالمي، منذ عام 2014، على مسألة تمكين الشباب، وقد قدّمت على مر السنين توجيهات سياساتية في مجالات عدة منها المشاركة السياسية، والسلام والازدهار، وأهداف التنمية المستدامة، والإدماج الاجتماعي والاقتصادي، والتعليم، والتوظيف، والرعاية، والتعافي من جائحة كوفيد-19. وسيواصل هذا المؤتمر العمل على تحقيق هدف تمكين الشباب والنواب الشباب ولكن في مجال العمل المناخي هذه السنة.

ففي عام 2022، لا يوجد موضوع مُلح ووجودي أكثر من العمل على وقف تغير المناخ والاحترار العالمي. ونظراً إلى إن تغير المناخ لا يعترف بالحدود الجغرافية، فلم يصبح أولوية قصوى على المستويين العالمي والوطني فحسب وإنما حفز القاعدة الشعبية للمجتمع المدني الشبابي في جميع أنحاء العالم لمطالبة القادة السياسيين بالعمل وتحقيق النتائج المنشودة. والنواب الشباب، الذين انخرط العديد منهم في الحياة السياسية ليكونوا قادرين على المساهمة في العمل السياسي المناصر للمناخ، هم في وضع مثالي للربط بين المجتمع المدني الشبابي المناصر للمناخ وعمل البرلمان، وتوجيه آرائهم إلى واضعي السياسات.

وسيجمع المؤتمر العالمي الثامن للبرلمانيين الشباب النواب الشباب من جميع أنحاء العالم لتنسيق الإجراءات البرلمانية الرامية إلى التخفيف من تأثير تغير المناخ وإبقاء متوسط ارتفاع درجة الحرارة العالمية دون درجتين مئويتين، بل حيداً إبقاؤها دون 1.5 درجة مئوية، تماشياً مع أهداف اتفاق باريس. وسيكون المؤتمر أيضاً منبراً لتبادل الأفكار والخبرات والممارسات الجيدة فيما يخص النهوض بمشاركة الشباب وروحهم الابتكارية وأصواتهم حتى يتمكنوا من التأثير في القوانين والسياسات المتعلقة بالمناخ.

وستركز جلسات المؤتمر على الموضوعات الرئيسية الأربعة التالية:

- 1. حالة تغير المناخ وتأثيره وحقوق الإنسان.** إلى جانب الآثار البيئية لارتفاع درجات الحرارة، توجد آثار بشرية أيضاً. ولذلك، سيقم المؤتمر الحالة الراهنة لتغير المناخ وأعمال الاستجابة الدولية، فضلاً عن ارتباط تغير المناخ بحماية حقوق الإنسان وإعمالها. ويشمل ذلك تأثير تغير المناخ في الأمن البشري والفئات الضعيفة؛ ومفهوم العدالة المناخية بوصفه إجراءً قانونياً لحماية حقوق الإنسان الخاصة بالأجيال القادمة.
- 2. العمل البرلماني لمكافحة تغير المناخ.** يؤدي النواب الشباب أدواراً رئيسية في التصدي لتغير المناخ تمتد من المشاركة في صياغة التشريعات الجديدة ومراجعة ميزانيات الدولة إلى تطبيق أدوات الرقابة لمراقبة وفاء الحكومة بالتزاماتها المتعلقة بالمناخ. ولذلك، سيسلط المؤتمر الضوء على أمثلة لما يمكن أن يفعله النواب الشباب لأداء دور قيادي في مكافحة تغير المناخ. وسيتناول الممارسة المتزايدة للتحليل القائم على البيئة في الميزانيات أي ما يُعرف بالميزانيات الخضراء (المراعية للبيئة). وسيقدم أيضاً مفهوم الحد من البصمة البيئية للبرلمانات حتى تكون أكثر مراعاةً للبيئة (البرلمانات الخضراء) فضلاً عن خبرات البرلمانات وتجاربها في ذلك المجال.

3. **تغير المناخ والمجتمع المدني.** يتبوأ النواب الشباب، بصفتهم ممثلي الشعب، مكانة مثالية للربط بين الشباب ومجموعات المجتمع المدني – وبخاصة مجموعات الشباب – في عمل البرلمانات على مكافحة تغير المناخ. ولذلك، سينظر المؤتمر في كيفية تعزيز الروابط ومشاركة الجمهور وإسراع أصوات الشباب بشكل أفضل في البرلمان. وسيشمل أيضاً عرضاً للتقرير البرلماني العالمي لعام 2022 بشأن إشراك الجمهور في عمل البرلمان الذي أُصدر بالاشتراك بين الاتحاد البرلماني الدولي وبرنامج الأمم المتحدة الإنمائي.

4. **دعم البلدان النامية في التصدي لتغير المناخ.** تحتاج جميع البلدان وسائل لوضع وتمويل تدابير التخفيف من آثار تغير المناخ والتكيف معه؛ ولكن هذه الحاجة أكثر إلحاحاً في البلدان النامية. ولذلك، سينظر البرلمان في الدور الذي يمكن أن تؤديه البرلمانات لتسهيل التعاون الإنمائي بين البلدان المتقدمة والنامية بغية العمل معاً على ضمان تحقيق الأهداف العالمية المتعلقة بتغير المناخ مع تشجيع التنمية المستدامة.

وستستند مناقشات المؤتمر في المقام الأول إلى تبادل القوانين والسياسات والممارسات الإبداعية في مجال العمل المناخي. وستتضمن مزيجاً من الدراسات الفردية والخطابات الملهمة والجلسات الفنية التي تهدف كلها إلى تمكين النواب الشباب من تولي أدوار قيادية في بلدانهم في هذا المجال. ونشجّع الوفود على تحضير أمثلة للممارسات الفضلى المتبعة في بلدانها من أجل مشاركتها مع الحاضرين.

وسعيّاً إلى تمكين النواب الشباب بشكل أفضل عن طريق التبادل المباشر للخبرات والمعارف المتعلقة بالممارسات المتطورة، سيُشمل المؤتمر إلى جانب المناقشات جزءاً نصف يوم ينظّمه البرلمان المضيف لعرض التقنيات الجديدة والابتكارات المستحدثة وغيرها من المبادرات المرتبطة بمكافحة تغير المناخ.

وأخيراً، سيتيح المؤتمر الفرصة للترويج لحملة "أقول نعم للشباب في البرلمان!" التي بدأها الاتحاد البرلماني الدولي. ويقود الحملة منتدى الاتحاد البرلماني الدولي للبرلمانيين الشباب، وهي تركز على ستة تعهدات اختارها النواب الشباب بأنفسهم لتحقيق أكبر قدر من الفعالية في تحفيز العمل. وتسعى الحملة إلى حشد القادة ورؤساء البرلمانات والبرلمانيين من جميع الأعمار لاتخاذ إجراءات تحويلية فيما يخص مشاركة الشباب في البرلمان عن طريق قطع تعهد أو أكثر على أنفسهم والعمل على الوفاء بها. ونشجّع المشاركين في المؤتمر على الانضمام إلى الحملة عبر النموذج المتاح على الموقع الإلكتروني التالي: <https://www.ipu.org/campaign/pledge-now>.



Inter-Parliamentary Union  
For democracy. For everyone.



## Eighth IPU Global Conference of Young Parliamentarians

### Young MPs for climate action

15 and 16 June 2022, Sharm el-Sheikh (Egypt)

#### Concept note

The IPU's annual Global Conferences of Young Parliamentarians are unique platforms for young members of parliaments to get together, exchange, learn and define common and innovative strategies to advance youth empowerment. Since 2014, the Global Conferences have focused on youth empowerment and have provided policy orientation in areas such as political participation, peace and prosperity, the Sustainable Development Goals (SDGs), social and economic inclusion, education, employment, well-being, and the recovery from the COVID-19 pandemic. This Conference will continue the objective of empowering young parliamentarians and youth, this time on the topic of climate action.

In 2022, no topic is as pressing and existential as action to halt climate change and global warming. Climate change has no borders. It has not only become a top priority on global and national levels, but it has also galvanized youth civil society all over the world at the grassroots to demand action and results from their political leaders. Young parliamentarians, many of whom have become engaged in politics to be able to contribute to pro-climate political action, are ideally situated to bridge youth pro-climate civil society to the work of parliament and channel their views into policy-making.

The Eighth Global Conference of Young Parliamentarians will bring together young MPs from around the world to coordinate parliamentary actions to mitigate the impact of climate change and maintain the global temperature increase well below 2°C, and preferably below 1.5°C, in line with the Paris Agreement. It will also be a platform to exchange ideas, experiences, and good practices on ways to harness the engagement, innovation, and voices of young people so that they are amplified and positioned to impact climate-related laws and policies.

The Conference sessions will focus on four main topics:

- 1. The state of climate change, its impact and human rights.** In addition to the environmental implications from the rise of temperatures, there are human ones as well. The Conference will take stock of the current state of climate change and international response, as well as its link with the protection and fulfilment of human rights. This includes its impact on human security and vulnerable groups, as well as the concept of *climate justice* as legal action to protect the human rights of future generations.
- 2. Parliamentary action to fight climate change.** Young MPs have key roles in addressing climate change, from participating in the drafting of new legislation, reviewing state budgets, to applying oversight tools to monitor government implementation of climate commitments. The Conference will highlight examples of what young MPs can do to play a leadership role in combatting climate change. It will also explore the growing practice of environment-based analysis in budgets, or green budgeting. The concept and experience of parliaments in reducing their own ecological footprints to be more environmentally friendly (green parliaments) will also be introduced.
- 3. Climate change and civil society.** As representatives of the people, young parliamentarians are ideally placed to connect young people and civil society groups – especially youth groups – in the work of parliament to combat climate change. The Conference will explore how linkages and public engagement can be enhanced and youth voices better channeled in parliament. It will also include a presentation of the latest 2022 Global Parliamentary Report on public engagement in the work of parliament produced by the IPU and the United Nations Development Programme (UNDP).

- 4. Climate change support for developing countries.** All countries require the means to fund and develop climate mitigation and adaptation measures; however this need is more acute in the developing world. The Conference will explore ways parliaments can play a role in facilitating development cooperation between developed and developing countries to work together to ensure that global climate change targets are met while fostering sustainable development.

The Conference discussions will be based primarily on the sharing of laws, policies and creative practices to address climate action. It will feature a mix of case studies, inspirational speakers, and technical briefings, all aimed to position young parliamentarians to take leadership roles on this topic in their countries. **Delegations are encouraged to come prepared with examples of good practices from their home countries to share with their colleagues.**

In addition to the Conference discussions, to better empower young parliamentarians through direct experiences and knowledge sharing in cutting-edge practices, the Conference will feature a half-day segment organized by the host Parliament to expose new technologies, developed innovations and/or other initiatives to combat climate change.

Lastly, the Conference will be an opportunity to promote the IPU's ***I Say Yes to Youth in Parliament!*** campaign. The campaign was spearheaded by the IPU Forum of Young Parliamentarians and is anchored around six pledges selected by young MPs themselves to be most effective in catalysing action. It is designed to mobilize leaders, Speakers of parliaments, and parliamentarians of all ages to take transformative action for youth participation in parliament by making one or more pledges and working to implement them. Participants of the Conference are encouraged to sign up to the campaign via the online form available at the following address: <https://www.ipu.org/campaign/pledge-now>.